







中南大学

首页 | 期刊简介 | 本刊消息 | 投稿指南 | 审稿流程 | 编辑流程 | 征订启事 | 付款方式 | 下载中心 | 相关期刊 | 开放获取 | 联系我们 | 编辑园地

论文摘要

中南大学学报(自然科学版)

ZHONGNAN DAXUE XUEBAO(ZIRAN KEXUE BAN) Vol.40 No.4 Aug.2009

[PDF全文下载] Ø [全文在线阅读]



文章编号: 1672-7207(2009)04-1127-06

应用CF和Logistic回归模型编制滑坡危险性区划图

王卫东^{1, 2}, 陈燕平¹, 钟 晟¹

(1. 中南大学 商学院,湖南 长沙,410083; 2. 中南大学 土木建筑学院,湖南 长沙,410075)

要:根据地理信息系统(GIS),以滑坡发生确定性系数(CF)和Logi sti c回归模型编制贵州省滑坡灾害区划图,其主要步骤为:应用历史滑坡灾点 面积和滑坡致灾单因子子集面积计算CF,由此确定主要的滑坡致灾因子;应用Logistic回归模型、地理信息系统(GIS)空间分析工具和统计软件SPSS寻 求最合适的模型描述灾害是否发生(因变量)与致灾因子(自变量)之间的关系;计算研究区域内各单元的滑坡概率,划分危险性等级,绘制基于GIS的贵 州省滑坡灾害区划图,最后,用历史灾害分布数据检验滑坡灾害区划图。研究结果表明:根据区划图,贵州省可分为4个区域,即低危险区、中等危险 区、高危险区和极高危险区;对贵州省的危险性分区合理,结合CF与Logistic回归模型编制滑坡灾害区划图的方法有效。 附件: 46-1127-95144

关键字:滑坡;危险性区划;确定性因素;Logistic回归模型;地理信息系统

Landslides susceptibility mapped with CF and **Logistic regression model**

WANG Wei-dong^{1, 2}, CHEN Yan-ping¹, ZHONG Sheng¹

(1. School of Business, Central South University, Changsha 410083, China; 2. School of Civil and Architectural Engineering, Central South University, Changsha 410075, China)

Abstract: The landslides susceptibility mapped in Guizhou Province was established through integrating a certainty factor (CF) and the Logistic regression model based on geology information system (GIS). The procedures were as follows: Firstly, the key factors were selected according to CF deduced from the area of landslides inventory and the area of factors subclasses. Secondly, the most appropriate model was selected to describe the relationship between hazards (dependents) and the key factors (independents) using the Logistic regression model, GIS spatial analysis tools and SPSS. Thirdly, the landslide probability was calculated, the dangerous levels were divided and landslides susceptibility map was established. Finally, the susceptibility map was verified by the distribution of landslide inventory. The results show that according to susceptibility map, the study area can be classified into four categories of landslide susceptibility, i.e., low dangerous zone, moderate dangerous zone, high dangerous zone and very high dangerous zone. The method of integrating the CF and the Logistic regression model is an effective way to evaluate the landslide susceptibility.

Key words:landslide; dangerous zone; certainty factor; Logistic regression model; geology information system

版权所有:《中南大学学报(自然科学版、英文版)》编辑部 地 址:湖南省长沙市中南大学 邮编: 410083 电 话: 0731-88879765 传真: 0731-88877727 电子邮箱: zngdxb@mail.csu.edu.cn 湘ICP备09001153号